



MOVES#101 Johannes Suhm »New Offenburg« 13.10.2015

(please scroll down for English version)

MOVES#101 Johannes Suhm »New Offenburg – Die letzten Badener der USA«

DVD Release & Screening

13. Oktober 2015, 20.30 Uhr

Liebe Freunde,

Image Movement freut sich den Release der DVD »New Offenburg – Die letzten Badener der USA« präsentieren zu können.

»**New Offenburg**« ist das Portrait der letzten Generation badisch sprechender Menschen in Missouri, USA. Einige Badener – wie tausende Deutsche aufgrund von Hunger und politischen Unruhen, Mitte des 19. Jahrhunderts in die USA ausgewandert – haben sich dort in der Kleinstadt Ste. Genevieve am Mississippi niedergelassen, wo sie drei Siedlungen gründeten: Weingarten, Zell und New Offenburg.

Auch wenn hier kaum mehr etwas an dieses deutsche Erbe zu erinnern scheint, schlummert im Gedächtnis der alten Menschen bis heute die badische Kultur und der alemannische Dialekt von vor 150 Jahren. **Johannes Suhm** nähert sich in seinem Dokumentarfilm den wohl letzten US Amerikanern mit Schwarzwälder Migrationshintergrund und zeigt, wie präsent diese Menschen ihre zweite Identität auch nach über 150 Jahren in der Ferne in sich tragen.

Der Film ist sowohl eine letzte Momentaufnahme einer kleinen regionalen deutschen Kultur in den USA: der strenge Katholizismus, ihr naturverbundenes Leben, ihre Arbeit und der aussergewöhnlich derbe Sinn für Humor, der dem Dialekt der Bauern aus der Gegend um Offenburg innewohnt.

Johannes Suhm wurde 1977 in Offenburg geboren. Er hat Schauspiel an der *Otto-Falckenberg-Schule* in München studiert. Seit 2004 spielte er in zahlreichen Theater-, Fernseh- und Kinoproduktionen wie *Der Baader Meinhof Komplex*, *Sophie Scholl – Die letzten Tage* oder zuletzt *Hitman: Agent 47* mit. Nach *Einschlägige Personen – Ein Film über Sucht* ist *New Offenburg – Die letzten Badener der USA* sein zweiter langer Dokumentarfilm.

Der Regisseur **Johannes Suhm** wird anwesend sein.

Der Eintritt ist frei. Die Veranstaltung beginnt um 20.30 Uhr.

MOVES#101 Johannes Suhm »New Offenburg – Die letzten Badener der USA«

DVD Release & Screening

13 October 2015, 8:30pm

Dear Friends,

Image Movement is delighted to host the DVD release »New Offenburg – Die letzten Badener der USA«

New Offenburg – German-sounding but located in the USA, Missouri, sixty miles towards the south of St. Louis, in the county Ste. Genevieve that was once founded by French immigrants, a well-known ordinary scenery of rural America with common people. Behind the curtains of New Offenburg's wooden farmhouses, however, lively marks of one of the most intense immigration periods in human history dating back to the mid-19th century can still be traced. Often unknown to their children and grandchildren, the elderly people of New Offenburg have kept alive an old German cultural identity characterized by a strong Catholicism, a mystical love to nature, and a notably dirty sense of humor inherent to the German dialect of farmers from Germany's Black Forest. In fact, as kids of German immigrants in the USA, these elderly people did only speak this bizarre dialect typical for the area in the south of Germany called Baden. Becoming proper American citizens over the many years of their long lives, some of them have still a hidden knowledge of this dialect, which is still used today around the German city of Offenburg.

The documentary sheds light on the very last moments of a small regional German culture after surviving in a foreign country over more than 150 years – that even saw the temporary prohibition of the German language in the USA in the wake of the First World War. As the last generation remembering their old German dialect and rituals and behaviours of their culture of Baden, the people in this documentary probably add a final living chapter to German immigration to the USA that, as a matter of fact, can usually be found only in history books.

Johannes Suhm is a Berlin-based actor and director. Born in 1977 in Offenburg, he studied Acting at the *Otto-Falckenberg-School* in Munich. Since 2004 he has played in various cinema and television productions, including *The Baader Meinhof Komplex*, *Sophie Scholl – The Last Days*, both of which were nominated for *Academy Awards* as *Best Foreign Language Film*. *New Offenburg – Die letzten Badener der USA* is his second feature documentary after *Certain People – A Film About Addiction*.

The director **Johannes Suhm** will be present.

Admission is free. Screening starts at 8:30 pm

(Stills: Johannes Suhm, *New Offenburg – Die letzten Badener der USA*, courtesy of the artist)

.....
Image Movement | Artist Films, Films on Art, Artists Records

Oranienburger Strasse 18 | D-10178 Berlin | Mo-Sa, 11am-7pm

Tel +49-30 - 308 819 780 Fax +49-30 - 288 840 352

info@imagemovement.de | www.imagemovement.de